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een formeel besluit overbodig geacht. Dat de koningin het op prijs stelde
dat prins Bernhard deelnam aan beraad dat betrekking had op actuele en
naoorlogse militaire vraagstukken alsmede op de gehele besluitwetgeving
voor de 'terugkeer', spreekt vanzelf: de prins kon haar verslag uitbrengen
en hij kon haar bovendien de notulen ter lezing geven die voor haar vooral
daarom van betekenis waren omdat zij de notulen van de kabinetsvergade-
ringen niet ontving.

Buitengewone Raad van Advies

Gerbrandy is de eerste geweest die in de ministerraad voorgesteld heeft dat
in Londen een commissie van advies voor de regering opgericht zou worden.
Dat denkbeeld lag op zichzelf voor de hand: de regering had geen volks-
vertegenwoordiging naast zich, waarom zou men dan niet een college in
het leven roepen dat als een de regering begeleidende instantie zou fungeren?
zulk een college zou aan de in Engeland aanwezige Nederlanders een zekere
mate van bevrediging kunnen geven. Anderzijds kon men die Nederlanders
natuurlijk niet zien als een zuivere afspiegeling van het gehele Nederlandse
volk.

Eind januari' 41 richtte Gerbrandy een nota tot zijn ambtgenoten waarin
hij twee voorstellen deed die alleen in zoverre met elkaar te maken hadden
dat zij, indien verwezenlijkt, de naam van de regering bij de Nederlanders
in Engeland ten goede zouden kunnen komen: hij wilde dat de regering een
periodiek overzicht van haar activiteit zou publiceren en dat een 'commissie
van advies' zou worden opgericht waaraan zij allerlei onderwerpen zou
kunnen voorleggen. Tegen het eerste voorstel had niemand bezwaar, maar
tegen het tweede wèl, en Gerbrandy had het zijn critici gemakkelijk gemaakt
door het denkbeeld te opperen dat prins Bernhard voorzitter van die
commissie van advies zou worden. Dat was een idee van Gerbrandy geweest,
niet van de koningin; 'de koningin', zei Gerbrandy ons in '59, 'wilde wel
dat de prins nuttig werk deed maar hij mocht niet aan haar verantwoorde-
lijkheid tomen en zij wilde hem dus geen positie geven, waarin hij met een
zekere zelfstandigheid zou kunnen opereren'l - dat zou hij uiteraard als
voorzitter van een naast de regering optredende commissie van advies wèl
kunnen doen. Hoe dat zij, geen van de ministers voelde voor het voorzitter-
schap van de prins en Bolkestein was de enige die voorstander was van de
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